

研究论文

杂交中稻再生力的鉴定方法

徐富贤, 郑家奎, 朱永川, 熊洪, 王贵雄

四川省农业科学院水稻高粱研究所, 四川泸州646000

收稿日期 2004-1-5 修回日期 2004-5-29 网络版发布日期 接受日期

摘要 2002—2003年分别以25个和18个杂交中籼迟熟组合为材料, 从头季稻与再生力密切相关的若干性状中选择了可操作性强的5个性状进行与再生稻产量间的定量研究, 提出了根据头季稻(前期)“分蘖力”、(中期)齐穗期“单位颖花茎鞘干重占有量”和(后期)头季稻收后第5日头季稻桩再生芽的“出鞘率”3个性状, 将杂交中稻再生力分为4级, 其准确率达86.05%~93.02%, 为杂交中稻强再生力组合的选育, 提供了理论和实践依据。

关键词 [杂交中稻](#) [再生力](#) [鉴定方法](#)

分类号 [S511](#)

Evaluation Method of Ratooning Ability of Mid-season Hybrid Rice

XU Fu-Xian, ZHENG Jia-Kui, ZHU Yong-Chuan, XIONG Hong, WANG Gui-Xiong

Rice and Sorghum Institute, Sichuan Academy of Agricultural Sciences, Luzhou 646000, Sichan

Abstract The experiment was conducted with 43 hybrids in a randomized block design with 3 replications in 2002—2003. The relationship between characters of main crop and ratooning yield were studied by analysis of correlation and regression. The results indicated that the ratooning ability of mid-season hybrid rice could be divided into 4 grades based on ‘tillering ability at top tillering’ (early stage), ‘ratio of stem dry weight to number of grains per plant at full heading’ (middle stage) and ‘ratio of stems of ratooning bud to total stems at 5th day after harvest’ (latter stage) for main crop, and the accuracy percentage prediction was 86.05%—93.02%. This paper provides a theoretical and practical way for selecting cultivar with good ratooning ability.

Key words [Hybrid mid-season rice](#) [Ratooning ability](#) [Evaluation method](#)

DOI:

通讯作者 郑家奎

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(209KB\)](#)

▶ [HTML全文\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“杂交中稻”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [徐富贤](#)

· [郑家奎](#)

· [朱永川](#)

· [熊洪](#)

· [王贵雄](#)